
Zápis z jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo dne 14. června 2005 v budově 
Akademie věd v Praze.

Přítomni: Bezouška, Kovář, Marková, Suchan

Hosté: Grygar, manželé Hejkalovi (Podzimní knižní veletrh v Havlíčkově Brodě), Šula 
(Pobočka Třebíč)

1) Kontrola zápisu: uvádět zodpovědné osoby, příp. poznámku „zatím nikdo nepověřen“. 
Oprava bodu 15: Revize hospodaření složek. Trvá prověření možného vedení podúčtů ČAS – 
Suchan.

2) Změna statutu ceny Litera astronomica a jmenování komise. Správcem ceny Petrem 
Bartošem byla navržena změna statutu ceny. VV ČAS ji schválil v následujícím znění. Mění 
se bod č. 6:  Správcem ceny …. je člen ČAS pověřený předsedou ČAS na základě návrhu VV 
ČAS. A doplňuje se: a další členy komise jmenuje předseda ČAS na základě návrhu VV ČAS. 
Bartoš změní na webu „Předsedu komise a její členy odvolává předseda ČAS na návrh VV 
ČAS.“

VV ČAS navrhl na předsedu komise Petra Bartoše a členy komise Jiřího Grygara a Markétu 
Hejkalovou. Předsedkyně ČAS Dr. Marková na základě tohoto návrhu jmenovala výše 
uvedenou komisi.

Předání ceny Litera astronomica proběhne v Havlíčkově Brodě v rámci 15. Podzimního 
knižního veletrhu (letos poprvé veletrh) v pátek 7. října od 16 hodin. Po předání ceny bude 
následovat přednáška laureáta přístupná veřejnosti. Suchan zajistí přihlášku ČAS na 15. 
Podzimní knižní veletrh.

3) Změna statutu Kvízovy ceny. Proběhla diskuse, konečný návrh předloží Kovář. Nové 
zásady: správce ceny je zároveň předsedou komise, komise je jmenována předsedou ČAS 
na návrh VV ČAS a je tříčlenná. Tato komise cenu navrhuje VV ČAS a VV ČAS ji schvaluje
 přiblížit se tak ke stavu Nušlovy ceny.

4) Nušlova cena pro rok 2005. Předložen návrh včetně posudků. VV ČAS návrh schválil. 
Marková sdělí rozhodnutí ČAS laureátovi a dotáže se, zda cenu přijímá. Suchan dořeší název 
přednášky a místo konání v Praze  sál č. 206 na Národní 3 v budově Akademie věd (více pro 
veřejnost) nebo sál Geofyzikálního ústavu na Spořilově (více pro odborníky). 

5) Informace ze složek ČAS:
 Pobočku Třebíč představil její zástupce pan Roman Šula, proběhla diskuse.
 Sekce proměnných hvězd B.R.N.O. a Společnost pro studium proměnných hvězd – schůzka 
zástupců sekce, nové Společnosti a VV ČAS  za ČAS domluví a zúčastní se Marková, 
Suchan.
 Astronautická sekce – nové přihlášky, děkujeme za zvyšující se činnost.
 Západočeská pobočka – připravila celorepublikovou fotosoutěž na téma světelné znečištění, 
děkujeme.
 Přístrojová a optická sekce – provozuje nový web, děkujeme.



 Historická sekce – do konce roku 2005 zorganizovat schůzku s vědeckými pracovníky 
v oboru historie astronomie a vědy obecně. Spoluúčast na 26. valném shromáždění IAU 
v roce 2006 v Praze?
 Společnost pro meziplanetární hmotu – 5000 Kč uvažovaných pro SMPH z příp. 
mimořádného příspěvku od Rady vědeckých společností v závěru roku 2004 nelze vyplatit, 
protože peníze RVS neposkytla, zvážit v závěru letošního roku stejný model.
 Kosmologická sekce – převedení sekce na odbornou skupinu pro neplnění povinností bylo 
zatím vždy odloženo pro aktuální slib výboru sekce, tento stav ale nelze držet do nekonečna – 
Suchan napíše dopis členům a na příštím jednání VV rozhodne definitivně.
 Dopis VV členům Brněnské pobočky, potom předsedkyně vyzve Revizní komisi k uzavření 
pobočky.

6) Příspěvky ČAS na dvoustranu Astropisu jsou přiděleny takto: 3/2005 Pražská pobočka, 
4/2005 Společnost pro meziplanetární hmotu, 2/2006 Historická sekce. Další složky si mohou
rezervovat zatím volná čísla – koordinuje Suchan.

7) Hospodaření:
 přišlo rozhodnutí Akademie věd o přidělení státní dotace pro ČAS
 na účet ČAS přišlo omylem dalších 30 000 Kč podruhé zaslaných na grant pro 

hvězdárny – Suchan zašle zpět grantové agentuře
 hledáme stále hospodáře, do té doby zajišťuje Suchan
 VV ČAS schválil výši stravného pro cestovní náhrady vyplácené na základě 

cestovních příkazů ČAS v minimální výši zákonného rozpětí
 Změna plné moci pouze na Pavla Suchana (nikoliv už na Petra Bartoše) od 1.1.2005 

– Marková.
        Nepojmenované dohody pro členy VV na rok 2005 připraví Suchan.

8) Centrální vybírání příspěvků? Došlé reakce, diskuse. Velké složky jsou proti, zato malé 
to už v praxi jako službu pro ně vykonávanou využívají. Závěr: systémové zavedení 
centrálního vybírání příspěvku odložit a poskytnout jako službu pouze těm, kterým to pomůže 
nebo těm složkám, kde vybírání příspěvků funguje špatně.

9) Diskuse o Kontrolním řádu Revizní komise. Návrh Organizačního řádu Revizní komise 
(resp. Kontrolního řádu) nebyl k projednání Výkonným výborem ČAS předložen. Takový řád 
by byl ovšem nad rámec stanov. Pokud by takový řád měl VV schválit, musely by se patrně 
změnit stanovy. Pokud RK potřebuje ke své činnosti Kontrolní řád, je samozřejmě možné 
o jeho návrhu dále jednat.

10) Astronomická olympiáda. Došly reakce na ukončený 2. ročník ze škol – všechny 
pozitivní. Bylo poděkováno Tiskovému odboru AV za pomoc při pořádání finále v budově 
Akademie věd – reagovala poděkováním vedoucí Mgr. Muchová. K případnému rozšíření AO 
o další kategorii (kategorie) je třeba přistupovat ostražitě, abychom měli vždy jistotu, že 
ročník plně zvládneme. 3. ročník opět zcela určitě pouze s jednou kategorií. Provést jednání se 
subjekty nabízejícími pomoc.



11) Planetárium Most. Proběhlo jednání o kritické situaci Planetária v Mostě s p. Matesem 
z Planetária Most, ředitelem HaP v Teplicích p. Buchtelem a p. Tarantem z hvězdárny 
v Mostě. Dopis primátorovi města Most a příp. schůzku dořeší Marková, Suchan.

12) Evropská astronomická společnost (EAS). Nepřihlásil se dostatečný počet zájemců 
o vedení Sekce EAS, formálně bude muset nadále být vedena jako skupina. Doc. Heinzel 
a Prof. Palouš vyjádřili podporu vedení skupiny EAS Dr. Borovičkovi, který je spolu 
s Mgr. Münzem ochoten skupinu vést. Suchan dojedná s těmito dvěma pány podrobnosti před 
jejich jmenováním.

Převedení příspěvku za roky 2002  2005 za všechny české členy ve výši 250 Euro zajistí 
Suchan. Roční příspěvek do EAS je 40 Euro, ale pro roky 200203 EAS stanovila pro "chudé" 
země 5 Euro a 10 Euro pro roky 200405. Přes původní dohodu předcházejících VV s EAS, 
že ČAS bude odvádět vyšší než tyto stanovené příspěvky a budeme se tak rychleji přibližovat 
k plné výši, EAS požaduje pouze tyto nižší příspěvky. Kromě nedoplatku na rok 2005 tedy 
vznikly u českých členů EAS také přeplatky. Informovat o tom členy dopisem, vyrovnat 
v "osobních účtech"  Suchan.

13) Podpora ČAS 26. valnému shromáždění IAU v roce 2006 v Praze – Kovář zpracoval 
návrh účasti ČAS – výstava „Hvězdárny v České republice“, encyklopedie „Hvězdárny 
v Česku“, stánek s literaturou, prezentace „Hvězdárny v Česku“. Bude dořešeno podle reakcí 
Národního organizačního výboru 26. valného shromáždění IAU a podle finančních podmínek. 

14) Jednání vedení České astronomické společnosti a Slovenské astronomické 
společnosti proběhne ve Valašském Meziříčí v rámci oslav 50. výročí vzniku hvězdárny 
o víkendu 23. – 25. září 2005. Příprava jednání vedení ČAS a SAS – Suchan.

15) Nabídka astronomické literatury z knihovny předsedy Rady vědeckých společností 
Prof. Hány – zařídí Suchan.

16) Osvědčení o pojmenování planetek – dále zajišťuje Suchan ve spolupráci s Grygarem.

17) Staré členské průkazy – neskenovat pro archív, na web Historické sekce.

18) Expedice ČRo 1  Radiožurnálu – partnerství pečlivě zvážit až podle konkrétní nabídky, 
zatím to však vypadá, že Radiožurnál od letošní Expedice ustoupí.

19) Online web složek – o prázdninách vyřeší Bezouška, Suchan.

20) ČAS obdržela sponzorským darem od firmy Vahal dva hard disky na provoz 
www.astro.cz. Děkujeme firmě Vahal i Liborovi Lenžovi, který tento dar zprostředkoval!

Na příští jednání VV ČAS se z časových nebo věcných důvodů odsunuly body:
 námět na Českou astrofotografii měsíce (obdoba Astronomical picture of the day)
 spolupráce s vydavatelem stolního astronomického kalendáře
 www.astronom.cz   
 kontrola aktuálnosti údajů o složkách na webu 

http://www.astronom.cz/
http://www.astro.cz/


Jako občerstvení při maratonu jednání VV ČAS posloužily obložené chlebíčky od Paukerta, 
které přinesl Štěpán Kovář tolik od nich v běžném roce v Ženevě odloučený.

Zapsal: Pavel Suchan 


